
Szegedi tudósportrék 

Nemcsak a forma, a fény, a szín megkapó.., 

KOCH SÁNDORRAL BESZÉLGET LÁZÁR ISTVÁN 

Koch Sándor (1896—1983) mineralógus, Kossuth-díjas egyetemi ta-
nárral, aki pályája nagyobbik felét szentelte Szegednek — 1940-től 1969-
ig vezette az egyetem ásvány- és kőzettani tanszékét, és közben három-
szor, 1947—48-ban, 1954—57 és 1960—63 között viselt dékáni megbíza-
tást — 1979. április 20-án és 21-én átfogó beszélgetést vettünk föl hiva-
tásáról, életéről. Az ebből készült, ötvenperces portréfilmet a Magyar Te-
levízió 1979. november 5-én mutatta be, a fenti címmel. A rendező Bárt-
fai György, az operatőr Becsy Zoltán, a hangmérnök Migray Gábor, a 
vágó Jeszenszky Ágnes, a gyártásvezető Papp Ferenc, a riporter e so-
rok írója volt. A portréfilm, terjedelmi korlátok miatt, a teljes, film- és 
hangszalagra vett anyagnak csak mintegy a felét tartalmazhatta. Jelen 
közleményünk az eredeti interjú lényegében teljes szövegét nyújtja, csu-
pán néhány tartalmi átfedés esetén rövidítettünk kissé, és annyi -— ki-
zárólag stiláris — javítást végeztünk, amennyit a nyomtatott publikáció 
megkíván. Bár Koch Sándor, sajnos, a iszöveget >már nem autorizálhatta, 
a sajtó alá rendezés aprómunkája közben a riporter mintegy magán 
érezte áz Ö felejthetetlenül élénk ¡és gyémántoson tiszta tekintetét. 

— Ván néhány nagy család Magyarországon, amelyet nem a vagyon, 
nem a rang tett naggyá, hanem az, hogy több nemzedéken át tudósok, kuta-
tók, egyetemi tanárok sorát adtá. Koch Sándor, a földtudományok, ezen belül 
az ásványtan doktora, Kossuth-díjas, nyugalmazott egyetemi tanár 1896-ban 
született Kolozsvárott. Édesapja ugyancsák egyetemi tanár... 

— Tévedés. Nem egyetemi tanár, ő egyetemi címzetes rendkívüli tanár 
volt, és mint a Pedagógium, á polgári iskolai tanárképző főiskola" tanára, ke-
rült föl 1889-ben Budapestre, ö nem volt egyetemi tanár, ő címzetes rendkí-
vüli egyetemi tanár volt. 

:— Ezek azok a különbségek, amelyeket mi már nagyon nehezen tudunk 
érzékelni: hogy mit jelentett akkoriban ez <l finom elválasztás. 

— Nem volt ez finom elválasztás, mert a címzetes egyetemi tanárság egy 
ótvaros vassal nem járt. Az egyetemi tanári fizetés pedig akkor nagyon-na-
gyon szép volt. A papám egyébként organikus kémikus volt, nem minera-
lógus. 

— A családban tehát a nagybácsi képviselte a közelebbi szakmát. 
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— Koch Antal 29 éves korában lett a kolozsvári egyetem tanára, és 1896-
ban került föl a budapesti tudományegyetemre professzornak. 1914-ig, nyug-
díjba vonulásáig ott dolgozott. 

— Akkor nyilván a nagybácsi volt az, aki Koch Sándort az ásványtannal 
eljegyezte. 

— Nem. Aki engem az ásványtannal eljegyzett, az a Kis-Svábhegy volt. 
A budai Kis-Svábhegy. Mi Budán laktunk, a Krisztinában. S a Krisztinavá-
ros akkor még rettenetesen távol esett Pesttől, egy rozoga, két gebe vontatta 
omnibusz kötötte össze Pesttel. Ennek az omnibusznak a végállomása a Krisz-
tina téren volt, a krisztinavárosi templom mellett; onnan már csak gyalog 
lehetett továbbmenni. 

— És volt ott bármiféle ásvány? 

— Buda fölött emelkedett a Svábhegy, a Kis-Svábhegy. És a Kis-Sváb-
hegy dachsteini mészkövében kőbánya volt, mészkőfejtő. Egyszer oda kirán-
dultunk 1902-ben édesapámmal, pont lövés, robbantás után, és a robbantás 
egy üreget tárt föl. Az üreg falán csodálatos kalcitkristályok ültek. Megbű-
völve bámultam ezeket a kristályokat. Édesapám megvette rögtön, 20 fillért 
adott a bányásznak, egy krigli sör árát, hazavittem, s attól kezdve már tud-
tam, hogy én más, mint mineralógus nem leszek. Attól kezdve kijártam a 
Svábhegyre, a Szépvölgybe, a Farkasvölgybe, később, mikor idősebb voltam, 
Dunabogdányba, és gyűjtöttem az ásványokat, és mind jobban és jobban 
megszerettem őket. Mi fogott meg engem az ásványban? A változékony szép-
ségük . . . 

— De hiszen halott anyag. 

— Ezt mondják az emberek. Holott csak annyira halott — mint egy ha-
lott, Az ásvány sem örök. Abban a pillanatban, mihelyt az ásvány megszűnne 
változni, a szerves élet is megszűnne a Földön. Mi miből táplálkozunk? A ta-
lajból. A levegőből kapjuk az oxigént, a széndioxidot és a vizet, illetve a vi-
zet a földből, de ez a víz, ez nem desztillált víz, ez oldott anyagokat hoz ma-
gával. Az oxigénen és a széndioxidon kívül mindent, ami testünk fölépítésé-
hez szükséges, végeredményben az ásványvilág ad. És azért adhatja, mert az 
ásvány világ is változik, az ásvány is mállik, a levegő oxigénjének, szén-
dioxidjának hatására. Desztillált vízben nem mállik az ásvány. Csak olyan 
vízben, ami oxigént és oldott anyagokat tartalmaz. 

— Gyermekkorod tehát a Pedagógiumhoz kötődött, annak közelében nőt-
tél fel. Egy ideig édesapám is volt a Pedagógium hallgatója, és ő szenzációs 
kirándulásokról mesélt. 

\ 

— Ügy van. Édesapám minden ősszel 10—14 napra elvitte a hallgatóit 
egy-egy nagy kirándulásra. Ezekből a hallgatókból polgári iskolai tanárok let-
tek, és a polgári iskolai tanárok, mint a tanárok általában, sose voltak életük-
ben jól fizetve, tehát néni sok kilátás volt arra, hogy nagyobb' utakát -tehes-
senek, hogy megismerjék Magyarországot. Erre szolgált az őszi, nagy kirán-
dulás. Ezt Semsey Andor finanszírozta, erre a névre még visszatérünk, és 
édesapám vezette. Fölkeresték Magyarország legcsodálatosabb tájait. 

— Erről hallomásból tudsz? . 
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— Nem. Olyan mérhetetlen szerencsém volt, hogy 1910-től négy eszten-
dőn keresztül részt vehettem ezeken a nagy kirándulásokon. S mindjárt az 
első a bánsági vidékre, az akkori Magyarország bányászatilag messze legérde-
kesebb vidékére vezetett. Egy terhes öszvér kismiska ahhoz képest, ahogy én 
megrakva onnét eljöttem, úgy tele voltam ásvánnyal. De érdemes volt haza-
cipelni, mert fogjátok látni a gyűjteményben: a jelentős részük még mindig 
megvan és még mindig itt van. 

— Térjünk akkor rögtön vissza Semsey Andorra, ha már a neve elhang-
zott. Ki volt ö, és miért fizetett kirándulásokat a pedagógium hallgatóinak? 

'— Semsey Andor Magyarországon a legönzetlenebb mecénása volt a ter-
mészettudományoknak. 40 ezer holdja volt Balmazújváros környékén, de ön-
magára nézve oly hihetetlenül fukar volt, hogy az már egyenesen nevetséges. 
Ha leült, akkor papírt tett a székére, hogy ne kopjon a nadrágja, minden nap 
egy olcsó kifőzdébe járt ebédelni, 40—50 krajcárjába került az ebéd, mert 
magától sajnálta a pénzt. De ha a tudomány ügyéről volt szó, abban a pilla-
natban kinyitotta az erszényét. 40 ezer holdnak minden jövedelme Semsey 
életében magyar tudományos célra, és elsősorban természettudományos cé-
lokra ment. 

— A kirándulásokon kívül mit finanszírozott? 

— A Magyar Nemzeti Múzeum méltán világhíres gyűjteménye két em-
bernek köszönhette, hogy a kontinensen a legszebb ásványgyűjtemény volt. 
Krenner Józsefnek, a tudósnak, aki lelkesíteni, és Semsey Andornak, a mecé-
násnak, aki lelkesedni tudott. Elmondok egy esetet. A mexikói Somorrában 
— Mexikó tudvalevően ezüstország — a ridegezüst-ércnek, a stephanitnak egy 
addig sosem látott szépségű darabja került elő, 5 cm nagyságú óriáskristá-
lyokkal. Rögtön lecsapott rá egy philadelphiai cég, megvette, és értesítette a 
világ minden nagy múzeumát és gyűjtőjét, hogy 500 dollárért — bődületes 
pénz volt ez akkoriban! — kapható ez a darab. Megkapta az értesítést a bu-
dapesti Nemzeti Múzeum is, Krenner József rögtön rohant Sfemseyhez, Sem-
sey meggondolás nélkül, azonnal aláírta a csekket, küldték Philadelphiába, s 
onnan küldték a nagy stephanitot, azzal, hogy a mi sürgönyünk után fél órá-
val futott be a British Múzeum sürgönye, de mert a miénk volt az első, te-
hát nekünk jutott ez a csudálatos szépség. Egyik díszpéldánya volt az ásvány-
tárnak, de sajnos 56-ban ez is megsemmisült. 

— A híres és drága ásványok először Semsey kezébe kerültek? 

— Nem. Ezeket a drága ásványokat Semsey kifizette, s akkor öreg gaz-
dámnak és mesteremnek, Krennernek a kezébe kerültek, és Krenner eldugta 
őket. Mert Krenner úgy volt az ásványokkal, mint egy 19—20 éves gyerek a 
delnőkkel, annyira szerette őket, hogy kimondottan féltékeny volt rájuk. El-
dugta a legszebb darabokat a leglehetetlenebb helyekre, és Semsey mindig 
panaszkodott, hogy mégis borzasztó, ő veszi az ásványokat, de nem is látja. 
Míg egyszer kifogott Krenneren. Azt mondja: eddig Krenner ajánlotta nekem 
az ásványokat, és meggondolás nélkül megvettem, mert amit ő ajánlott, az 
csak szép lehet . . . Most azt mondom: először tessék nekem megmutatni. 
Krenner kihozta, én kigyönyörködtem magam, és csak akkor adtam a bele-
egyezésemet a vételhez. Akkor már eldughatta Krenner, akkor már láttam 
az ásványt.. . 
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— A Nemzeti Múzeum nagyszerű gyűjteményének mekkora százaléka 
pusztult el 1956-ban? 

— Majdnem az egész. És én, aki több, mint 22 évet dolgoztam a Nem-
zeti Múzeum ásványtárában, messze legjobban az erdélyi aranyakat, termés-
aranyakat sajnálom. Kimondhatatlanul szép, és soha többé be nem szerez-
hető példányoknak utolérhetetlen darabjai voltak. 

— A bányák már kimerültek, ahonnan ezek származtak? 

— Ezek a bányák részben már kimerültek, és ha nem merültek ki, ak-
kor már szabad arany nemigen fordul bennük elő, csak hintett arany.' Az 
arany tudniillik rendszerint hintve fordul elő a kőzetben, és ha egy tonna 
kőzetben 6 gramm arany van, akkor már érdemes fejteni. De az az eset, 
hogy szabad arany, negyedkilós, félkilós példányokban előforduljon, már 
nincsen Erdélyben. Nálunk voltak a legszebb erdélyi aranypéldányok. Sem-
sey vette meg a híres Weisz-féle aranygyűjteményt a Nemzeti Múzeumnak. 
Ezeket többé soha az életben pótolni nem tudjuk, mert ma már nincsenek.. 
És. ahol van belőlük néhány, mint Bécsben vagy a prágai Nemzeti Múzeum-
ban, ott féltékenyen őrzik őket, mert ők éppen olyan jól tudják, mint én, 
hogy ezek pótolhatatlanok, soha többé be nem szerezhető értékek. 

— Mindez még az első világháború előtti évekre utal. Koch Sándor 
érettségijének éve, pontosan 1914. Vészterhes év. Éppen csak el tudja kezdeni 
az egyetemet. Mi történt azután? Nyilván az, ami sokakkal történt akko-
riban ... 

— 15 májusában bevonultam katonának, az első honvéd gyalogezred-
hez. És 16-ban kerültem ki aztán a harctérre, és 16 májusától végigcsináltam 
a Bruszilov-offenzívát, utána lementünk az olasz frontra, végigcsináltam a 
10—11—12. isonzói csatát, ezután kerültem vissza. 

— Milyen szerencse folytán sikerült még a háború vége előtt kikerülni 
a katonaruhából? 

— Nem kerültem ki. 1918-ban szereltem le, 18 novemberében. 

—. Azt mondtad: hazajöttél. 

— Hazajöttem szabadságra, és itthon feküdtem 40 fokos lázzal. S akkor 
a vizsgálatomra kiküldött katonaorvos megállapította, hogy tüdőbajom van. 
Bevittek a helyőrségi kórházba, hála Istennek, á kétoldali tüdőcsücshurutot 
sikerült kikúrálni, és utána már nem vittek , ki a harctérre. 

— Hogyan folytatódott ezután az egyetemi pályád? 

— Tulajdonképpen alig vesztettem valamit. Amit az is mutat, hogy a 
feleségemmel, aki évfolyamtársam volt, és aki, mikor én hazakerültem a 
harctérről, már rég lealapvizsgázott, végül együtt tettük le a pedagógiai vizs-
gát. 

— Hogyan sikerült ezt elérni? 

— Ügy, hogy mi mérhetetlen sok kedvezményt kaptunk. Nekünk szer-
veztek külön katonakurzusokat, adtak félévelengedést — mondom, egyszerre 
tettük le 1919-ben a pedagógiai vizsgát, annak dacára, hogy majdnem négy 
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esztendeig katona voltam, s a négy esztendőből kettőt a fronton töltöttem. 
Mellesleg, ha én lennék kultuszminiszter, hasonló helyzetben nem adnék a 
hallgatóknak olyan kedvezményt, hogy a hallgató két hét alatt elvégezhessen 
egy félévet, mert ennek a levét később ittam meg. Kiderült, hogy se kémiai 
analitikát, se organikus kémiát, majdnem semmit sem tudtam, amikor le-
vizsgáztam, így mint kész ember és egyetemi doktor, újra beiratkoztam az 
egyetemre, hogy pótoljam, amit nem volt alkalmam hallgatóként elsajátítani. 

— Hogyan tudtál elhelyezkedni egyetem után? 

— Ez egy kicsit nehéz volt. De Krennernek az ajánlatára, akit 1919-ben 
végérvényesen kitettek a Nemzeti Múzeumból, engem hívtak meg az ásvány-
tárba, fizetéstelen segédőrnek. 

— Ez azt jelentette, hogy egy fillért sem kaptál? 

— Nem, valami keveset, úgynevezett napidíjat kaptam, de nem voltam 
kinevezett állásban, és 1922-ig itt-ott juttatott, kevés pénzből kellett meg-
lennünk. 

— 1919-ben Krennert politikai okból tették ki? 

— Nem. ö már 1913-ban nyugdíjba ment, mert elérte a 70 évet, és ak-
kor 70 év volt egyetemi tanároknál a nyugdíjhatár. Nyugdíjba ment, de föl-
járt az intézetbe. 1919-ben azután kitiltották őt az ásványtárból. 

— Az ásványtár egyik megalapítóját? 

— Igen. Mert az öreg Krenner, már az előbb is említettem, olyan volt, 
mint egy szerelmes fiatalember: kimondottan féltékeny volt az ásványokra. 
Jött egy küldemény, bevitte a szobájába, ott kipakolta, gyönyörködött benne, 
s aztán eldugta. Eldugta, elzárta, senkinek meg nem mutatta, még a kollé-
gáinak se. 

— Hová rakta őket? 

— A legkülönbözőbb helyekre. A szomorú. csak az volt, hogy sokszor 
még a cédulát is elvette a darab mellől. 

— Amely a lelőhelyet jelezte ... 

— Igen. ö tudta, hogy honnan való, de más ném tudta rajta kívül, így 
amikor aztán az öreg Krenner meghalt, akkor nyitogattuk a fiókokat, na-
gyon nehéz volt, mert a. legtöbb fiókba bele volt törve a kulcs. Krennernek 
egy halom kulcs volt az íróasztalán, ő se tudta, hogy melyik hova szól, aztán 
próbálta, próbálta, beletörte a kulcsot, belenyugodott, hogy nem lehet kinyit-
ni a szekrényt. Lakatost kellett hívatni, kinyittattuk az összes szekrényeket, 
és találtunk ott fiókokat, amelyeket vastagon fedett ez a zsíros, ez a rettene-
tesen nehezen eltávolítható múzeumi por. Hosszú éveken keresztül azzal fog-
lalkoztunk, hogy a fiókokat nyitogattuk, a darabokat kiszedtük, és nem mos-
tuk, mert nem mgrtük vízzel mosni, hiszen az ásványok egy része víztől bom-
lik, fújtatóval lefújtattuk a durva finom port róla, utána finom kefével ke-
félgettük, amíg előbukkant a vastag porréteg alól a mag. A legtöbb darab a 
múzeum régi tisztviselőinek is meglepetés volt. Sohse látták, mert Krenner 
egyszerűen nem ..mutatta meg. '„• 
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— A múzeumi segédőr fizetése, illetve jövedelme tehát igen kevés volt. 
S a dolga? 

— Dolgunk lett volna: az anyag számba vétele, karbantartása, a gyűjte-
mény rendezése és modernizálása. 

— És a gyarapítása? 

— Gyarapítása is. Kirándulásokra kellett volna mennünk, gyűjteni. De 
nem volt pénzünk rá. Nagyon-nagyon keveset járhattunk ki eleinte gyűjteni, 
mert régen a kirándulásokat is Semsey Andor finanszírozta, de mikor én a 
múzeumba kerültem, Semsey már nagyon beteg volt, rövidre rá meg is halt, 
és mindennemű Semsey-segély megszűnt. Állami dotáció pedig nagyon kicsi-
ke volt. 

— Tartott-e akkoriban kapcsolatot g múzeum a magángyűjtőkkel? 

— Igen keveset. Ez is még Krenner idejéből származott, ö féltékeny volt 
a mágángyűj tőkre is, hogy esetleg elszedik a múzeum elől a szebb példányo-
kat, a magángyűjtőknek mégis állott valamely összeg rendelkezésre, könnyeb-
ben mozoghattak, jobban mehettek bányába gyűjteni, mint a múzeum tiszt-
viselői, ezért Krenner lehetőleg kerülte, hogy a magángyűjtők a múzeumba 
jöhessenek. 

— Kevés lévén a feladat, sok idő maradhatott a tudományos munkára. 

— Nem, nem. Éspedig azért nem, mert a Magyar Nemzeti Múzeum ás-
ványtára, mikor én odakerültem, semminemű ásványtani műszerrel nem volt 
felszerelve. Egy polarizációs mikroszkópunk nem volt. Csak a kézi nagyítók. 
Krenner egyetemi tanár is volt, és az ásványtár igazgatója is. Tehát ő az egye-
temet — ugyancsak a Semsey pénzén — fölszerelte eszközökkel, és a kuta-
tásait ott végezte, az egyetemi intézetben. 

— S ez a hagyomány folytatódott: hogy az egyetemen lehetett dolgozni? 

— Én is ott dolgoztam mindig. Az egyetem professzora akkor már Mau-
ritz Béla volt, és ő olyan végtelenül kedves volt, engedte, hogy az intézetben 
dolgozhattunk. 

— És miből lehetett ekkor megélni? 

— Megélni? 1922-ben Klebelsberg Kunó megszervezte az úgynevezett 
gyűjteményegyetemet, és akkor megszüntették az ingyenes állásokat. Attól-
kezdve már minden egyes múzeumi tisztviselő megkapta a fizetését. Nem volt 
sok, de h á t . . . 

— Elegendő volt? 

— Elég se volt éppen. 

— Akkoriban ismerték-e a másodállást? 

— Nem, nem. 

— Mi pótolhatta hát a jövedelmet? 

— Vagy írtunk ide, írtunk oda, vagy pedig mint ahogy én csináltam, kor-

62 



repetáltunk. Középiskolás gyerekekhez jártam korrepetálni, onnan szereztem 
pénzt. Annál is inkább, mert nekem gyűjtőszenvedélyeim közül kettő az, 
amely emlékezetem óta elkísért mind a mai napig, az ásványok és a könyvek 
gyűjtése. Minden jó könyvet szerettem volna már akkor megszerezni. A fize-
tésből, a segédőri fizetésből nehezen lehetett volna megengedni ezt a luxust. 

, — Írást emlegettél. A szakcikkeket akkoriban fizették? 

— Igen, a Természettudományi Közlöny fizetett, az akadémiai kiadványok 
fizettek, ellenben például a Földtani Közlemények nem fizetett. 

—r És hová lehetett még írni? 

— Ifjúsági lapokba. 

— Ásványokról? 

— Nem, nem, nem. írtam én a világon mindent, még verset is. Amit 
megfizettek. Humoros írásokat, ismeretterjesztő cikkeket, sőt otfa vetemedtem, 
hogy novellát is írtam. Igyekeztem a megrendeléseknek eleget tenni, hogy 
megkapjam az egy cikkért járó tíz pengőt, ami akkor nagyon nagy pénz volt. 

— Közben viszont ott volt a tudományos világ. A múzeumban folyt, las-
san, csendesen, kevés pénzzel a munka, az egyetemen lehetett kutatni, mellé-
kesen még cikkeket kellett írni. És a tudományos karrier? 

— Amint mondtam, én, mióta az eszemet bírom, az ásványoknak voltam 
szerelmese és rabja. Tehát az ásványokkal dolgozni számomra nem megter-
helés, sőt kimondottan élvezetet jelentett. Akkortájt az ásványtan nálunk, itt-
hon kifejezetten morfológia volt, tehát elsősorban kristálytan. Ezt művelte 
Krenner, Zimányi, ezt műveltük mi, akkori mineralógusok. Helytelenül hív-
tak minket így, mert inkább kristallográfusok voltunk. Erről tértem én azután 
le, amikor engem az is kezdett érdekelni, hogy jó, jó, ez így van most, de 
hogy lett ez ilyen, és ilyen marad-e mindig, vagy változik. Szóval, elkezdtem 
foglalkozni egy nálunk akkor új, külföldön már ismert tudománnyal, a ge-
netikával. 

— Mely országok jártak élen az ásványgenetikában? 

•— A németek és a szovjetek. A Szovjetunióban elsősorban Ferszman 
volt az, aki a genetikát művelte és a tudomány rangjára emelte. 

— Az 1920-as években járunk. Lehetett tudni akkor, hogy mi történt a 
szovjet tudományban? 

— Én már nem az 1920-as években járok, én már odébb járok: 1931-
ben Klebelsberg akkori kultuszminiszter kiküldött engem egy esztendőre a 
bécsi Collegium Hungaricumba. Nem akartam kimenni semmi pénzért, hisz 
akkor már családos ember voltam, két gyerekem volt, és nagyon jól tudtam, 
hogy ha nem vagyok itthon, akkor nem tudok mellékesen keresni semmit, 
Bécsben kaptam szállást, kaptam kosztot, de egy árva krajcár készpénzt nem. 

— Mi volt a kiküldetés célja? 

— Klebelsberg csinálta a külföldi Collegium Hungaricumokat, egyet Bécs-
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ben, egyet Berlinben, csinált egy magyar intézetet Rómában és ösztöndíjaso-
kat küldött ki Párizsba is. Nagyon igaza volt, mert hihetetlen, hogy mit tá-
gult az ember látóköre odakünn. Ott ismerkedtem azután meg a modern mi-
neralógiával, amelyben már benne volt a genetika, az ásványok — ha szabad 
így mondanom — életének, létének a tudománya. Ez 1931—32-ben történt. 
Akkor voltam kinn Bécsben. 1929-ben lettem a budapesti tudományegyetem 
magántanára. Igaz, az első előadásom, amelyet meghirdettem, már az is „az 
ásványasszociációk genetikája" volt. A hallgatókat úgy megrémítette ez a tel-
jesen szokatlan cím, hogy az első félévre egyetlen egy sem jelentkezett. 
A második félévben már értelmesebb címet adtam az előadásomnak: Magyar-
ország ásványai. Akkor már jöttek, és ettől kezdve soha — legalábbis az ás-
ványtani intézetben soha — nem látott létszámom volt, mint magántanárnak. 

— Ez csak erkölcsi siker volt? 

<— No, azért nem. Mint említettem, a magántanár fizetést nem kapott, 
abból élt, amit máshol, rendes állásával keresett. De a félévek végén tandíj-
jutalék illette meg, a tandíj bizonyos hányadát, amit a hallgatók fizettek, 
szétosztották a rendes és a magántanárok között. Nekem a karácsonyi aján-
dékozásra a tandíj jutalék mindig nagyszerűen jött; akkor is, a második félév 
végén is tekintélyes summát kaptam. A pengős világban száz pengő már sok 
pénz volt, s én néha 3—400, sőt egyszer 500 pengőt kaptam; sokkal többet, 
mint akkori, múzeumi havi fizetésem. 

— A bécsi tanulmányi évnek volt közvetlen célja is? 

— Igen. A mesterséges ékkövek gyártása akkor már javában folyt Fran-
ciaországban, Csehországban, és egyre-másra kerültek forgalomba mesterséges 
rubinok, zafírok, amelyek pontosan ugyanazokkal a fizikai és kémiai adottsá-
gokkal rendelkeztek, mint a természetesek. Tehát se optikai, se kémiai úton, 
se fizikailag megkülönböztetni a természetes kövektől ezeket nem lehetett. 
Kellett valami metodika, amellyel a mesterséges köveket a náluk sokkal, de 
sokkal értékesebb természetes kövektől elválaszthatjuk. Ezt külföldön, így 
Bécsben is megoldották. Az egyik kő a természetben keletkezett, a másikat 
•laboratóriumban hozták létre. És az eltérő keletkezési módnak a kő belsejé-
ben megvoltak a nyomai. Egy természetes rubinban, zafírban zárványok van-
nak, folyadék vagy szilárd zárványok, idősebbek a rubinnál vagy a zafír-
nál, idősebbek az ásványnál. Például a turmalinnak a rendkívül finom tűcs-
kéi. A mesterséges kövekből ezek, ami egészen magától értetődik, hiányoznak. 
Ezekben legföljebb gázzárványok lehetnek. Nos, ezeket a zárványokat kel-
lett vizsgálni mikroszkóp alatt. A mesterséges vagy természetes, szóval a vizs-
gálandó követ erősen fénytörő folyadékba helyezték, és mikroszkóppal néz-
ve, százszázalékos biztonsággal meg lehetett állapítani eredetükét. Klebels-
bergnek az volt az óhaja, hogy Budapesten is állítsunk föl egy drágakővizs-
gáló intézetet, és annak vezetőjévé engem szemelt ki. De foglalkoztam oda-
künn mással is, hiszen az égvilágon semmi hivatalos elfoglaltságom nem volt. 
Végigkutattam az ásványtani intézetet, főleg magyar anyag után, látogattam 
a múzeumokat... 

— Bécsben ásványokkal csak a múzeumokban lehetett találkozni? 

— Nem, nem. Bécsben élt Európa egyik legnagyobb privát gyűjtője; „ci-
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vilben" vezérigazgató. Ismertem őt régebbről, gyakran járt Budapesten, ilyen-
kor mindig bejött a Nemzeti Múzeumba, s akkor mindig engem keresett meg, 
ketten mentünk be a gyűjteménybe, és lelkesedtünk a szép darabokon. Ami-
kor megérkeztem Bécsbe, első dolgom volt jelentkezni nála, ő meghívott, és 
ettől kezdve minden szerdán a délutánt nála töltöttem, az ő utolérhetetlen 
szépségű magángyűjteményében gyönyörködve. Nem volt mineralógus, kifeje-
zetten amatőr, volt, de az amatőrök legjelesebb fajtájából, aki csak kifogás-
talanul szép példányokat vásárolt és gyűjtött. 

— Említenél-e még nevezetes magángyűjtőket? 

— A régi Magyarországon a legnevezetesebb ásványgyűjtők egyike Fülöp 
Béla temesvári ügyvéd volt, ügyvéd és földbirtokos, aki szintén horribilis ösz-
szegeket áldozott a mániájára. 

— A neve ismerős valamelyik ásványról. 

— A fülöppit nevű ásványt én neveztem el róla, éppen azért, mert a fülöp-
pit első példányait tőle kaptam. Ezeket ő gyűjtötte Nagybányán. Mikor lenn 
voltam nála 1927-ben Temesvárott, a gyűjteményét megnézni, ideadta nekem, 
hogy mi ez? Én nem tudtam megmondani, el kellett hoznom, meghatározni. 
Kiderült, hogy egy új ásvány. Akkor megkértem, engedje meg, hogy róla ne-
vezzem el. 

— Ez nagy dicsőség egy magángyűjtőnek. 

— Kimondhatatlanul örült neki, s így Fülöp Bélának, ennek a nagy ma-
gyar amatőrnek a neve meg van örökítve az ásványtanban, a fülöppitet min-
den ásványtankönyvben megtaláljuk. 

— 1935. Koch Sándor, aki ekkor már nem fizetés nélküli segédőr, hanem 
a 8. fizetési osztályban őr a Nemzeti Múzeumban, elkanyarodik egy kicsit az 
ásványoktól. Miért és merre? 

Hóman Bálint fölállította az úgynevezett gyűjtemény egy etemet, ennek ha-
táskörébe tartozott az összes magyar múzeum, nemcsak a budapesti múzeu-
mok, levéltárak, hanem a vidékiek is. Ennek a gyűjtemény egy etemnek a fő-
igazgatója, az egyetem tanácsának az elnöke maga Hóman Bálint volt. 

— Aki ekkor vallás- és közoktatási miniszter is. 

— És ráadásul egyetemi tanár. Annyi elfoglaltsága volt, hogy ő nemigen 
ért rá múzeumügyekkel foglalkozni. Viszont azt tudta, hogy én érdeklődöm 
az Iparművészeti Múzeum, a Szépművészeti Múzeum, a zoológia és minden 
ördög iránt. Lehivatott, és azt mondta: Sándor, gyere le ide mellém, elnöki 
titkárnak, és foglalkozz te az ügyekkel, én nem érek rá. Lementem 1935-ben, 
mint elnöki titkár, rá két évre megkaptam az elnöki tanácsosi címet — a fize-
tési osztályt nem —, és attól kezdve öt esztendeig, ha szabad így monda-
nom, a kezemben volt Magyarország minden múzeumának az ügye, a debre-
ceni Déri Múzeumé éppúgy, mint a szegedi Móra Ferenc Múzeumé, a szek-
szárdi Garay múzeumé. Hóman Bálint mellett Herczog József, a levéltár fő-
igazgatója volt az alelnök, vele ketten vittük aztán az ügyeket, de tekintet-
tel arra, hogy Herczog Józsefnek a levéltár éppen elég dolgot adott, ő is azt 
mondta, hogy Sándor, csináld te, és nekem hetenként egyszer referálsz. Hát 
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én csináltam, öt esztendeig csináltam, 1935-től 1940-ig, és mondhatom, ki-
mondhatatlanul élveztem, annak dacára, hogy ez nem mineralogía vplt. Ma-
gyarország minden múzeumát megismertem, közvetlenül, mert ellátogattam 
oda, vagy az igazgatók referátuma révén. Én ezt az állást igen-igen nagy él-
vezettel töltöttem be. 

— Hol volt az adminisztráció, hol voltak a hivatali helyiségek? 

— A Nemzeti Múzeum épületében, a földszinten, amikor az ember be-
megy a Múzeum utcai kapun, jobbra volt az elnöki tanácsnak a hivatalos he-
lyisége, ott volt az enyém is, és ott volt Hóman Bálint lakása, úgy, hogy az 
ő lakásába az én szobámból át lehetett menni. Eleinte magához hivatott egy-
egy megbeszélésre, később azután már nem is hivatott, látta, hogy minden 
megy őnélküle is, csak akkor mentem hozzá, ha valami nagyon fontos ügy 
volt, amiben neki kellett határoznia, mint miniszternek. 

— A múzeumokba sem járt el? 

— Nagyon keveset. Hozzánk, az ásványtárba egész főigazgatói működése 
alatt egyetlen egyszer nem jött föl, mert a múzeumban nem volt lift, és ő azt 
mondta, két emeletet nem mászik. Érdekes, hogy az elődje, Klebelsberg Kunó 
nemegyszer megtette, hogy mielőtt reggel bement a minisztériumba, fölsza-
ladt a múzeumba vagy a régiségtárba, vagy az ásványtárba, vagy a növény-
tárba benézett, elkapott egy tisztviselőt, aki éppen ott volt, vezettette magát, 
s aztán rohant be dolgozni. Klebelsberg sokkal, de sokkal közelebb állt a mú-
zeumokhoz, mint Hóman Bálint, aki pedig a főigazgatója is volt a magyar mú-
zeumoknak. 

— Ebben az öt évben, 1935 és 1940 között a magyar múzeumok gazda-
godtak-e, és ha igen, milyen forrásból? 

— Szépen gazdagodtak. Volt a múzeumbarátok egyesülete, ennek voltak 
pártoló tagjai, és más forrásokból is egész tekintélyes summák futottak be, 
ezekből vásárolhattak a múzeumok. 

— Tehát nem az államkasszából? 

— Az állami dotáció csurrant-csöppent, bár néha, ha nagyon-nagyon kel-
lett, tekintélyesebb summát is kaptunk. Sohse felejtem el, amikor az Erdődy-
család fölajánlotta a trónkárpitot, Mátyás király trónkárpitját megvételre. 
Rögtön rohant a Nemzeti Múzeum történeti osztályának igazgatója, Zichy 
István a minisztériumba, és kiharcolta, hogy megvegyék. 

— Tartott ez 1940-ig ... 

— Még valamit.. . A Nemzeti Múzeum ásványtára akkor, hála Semsey 
és Krenner együttműködésének, a kontinens első ásványtára volt, nála gaz-
dagabb Európában csak a British Múzeumé. Rengeteg külföldi látogatónk volt, 
nem volt külföldi szakember vagy amatőr gyűjtő, aki ne tartotta volna köte-
lességének meglátogatni minket, és mind azzal távozott, hogy sokat várt, de 
még többet kapott. Pedig ötödrészét nem látták a kincsnek, mert a fiókok is 
durranásig tele voltak ásványokkal, amit emberi szem évtizedek óta nem látott, 
amit évtizedek óta vastagon borított a szép, szürke, zsíros múzeumi por. 
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— 1940-ben hová kerültél? 

— 1940-ben kinevezést kaptam a szegedi tudományegyetemre. 1921-ben 
tulajdonképpen a Kolozsvárról áttelepült egyetem került Szegedre, és amikor 
Kolozsvár visszakerült ideiglenesen Magyarországhoz, akkor ez visszaköltözött 
Kolozsvárra, a régi professzorok, akik még onnan jöttek el, egész magától ér-
tetődően visszamentek, így az itteni ásványtani tanszék professzora, Szentpé-
teri Zsigmond is, és az ő helyére neveztek engem aztán ki, az akkor ily módon 
„újonnan" alapított egyetemre. 

— Megérte eljönni Budapestről? 

— Meg. Mi sem mutatja ezt jobban, mint hogy 1950-ben, amikor egykori 
pesti professzorom, Mauritz Béla nyugdíjba ment, a budapesti egyetem termé-
szettudományi kara engem hívott meg utódjául. A dékán, a nagy kolloid-
kémikus, Buzágh Aladár lejött ide, hogy tolmácsolja nekem a kar meghívását. 
És akkor minden gondolkodás nélkül kijelentettem, hogy nagyon hálás va-
gyok a meghívásért, de nem megyek Pestre vissza. Maradok Szegeden. Én ah-
hoz már nem érzek erőt, hogy másodszor is egy új intézetet építsek föl, mert 
teljesen újra kellett volna szervezni az intézetet. És nagyon-nagyon jól érzem 
magamat itt. Óriási csalódottsággal távozott Buzágh Aladár, mert egyáltalán 
nem szokták meg a pestiek, hogy ha egy pesti egyetem meghív valakit vidék-
ről, az visszautasítsa a meghívást. 

— Van-e Magyarországnak olyan bányája, ahol nem jártál? 

— Nincs. 

— A legújabbak közül sincs? 

— Láttam a legújabbakat is, igaz, hogy részben még kezdeti állapotban, 
például Recsket, de olyan bánya, ahol én nem jártam, nincsen. Olyan kőfejtő 
is kevés akad, mert bánya és kőfejtő között van különbség, ugye, a bánya, 
az mélyművelet, a kőfejtő pedig felszíni. Igaz, hogy bányák is vannak...a fel-
színen, de ahol csak kőzetet vagy útépítésre való követ fejtenek, mint például 
a Balaton vidékén, azok kőfejtők, nem bányák. Vagy a Buda környékiek is 
kőfejtők. 

— Ezekben mit lehet találni? Óriási kőtömeg, minden szép ásvány nél-
kül ... 

— A szép ásvány sehol sem gyakori. Nemcsak a kőfejtőkben, a bányák-
ban sem. De azért olyan kőfejtő, ahol néhanapján egy-két szép ásvány elő ne 
jönne, alig van. A balatoni bazalt kőfejtőkben is akad néha egy-egy Kólyag-
üreg; ritka, hogy ezek belsejében egy pár szép kristály elő ne fordulna. Ugyan-
így Dunabogdány andezitje teli szép ásványokkal. 

— Magyarország ásványai. Egyszerű cím. Azt hiszem, ezt a könyvet mégis 
nagyon nehéz lehetett megírni. 

— Én a Magyarország ásványait, mihelyt a doktorátust letettem 1920-ban, 
rögtön elkezdtem írni. Olyképpen, hogy összeszedtem minden "összeszedhető 
adatot 200 évre visszamenőleg, hazai és külföldi szakfolyóiratokból, könyvek-
ből. Óriási tömeg jegyzet gyűlt egybe. A Kárpát-medence, tehát az egykori 

67 



Magyarország ásványait akartam feldolgozni, azonban 1945-ben az egész anyag 
elpusztult. 

— Több évtizedes munka eredménye. 

— 1920-tól 1945-ig dolgoztam ezen. És a munkám akkor elpusztult. Itt volt 
az egyetem épületének pincéjében a tömeg kézirat, és sajnos megsemmisült. 

— Lehet egy ilyen munkát újrakezdeni? 

— Nem lehet, és nem is kezdtem el újra, hanem elkezdtem a mai Magyar-
ország ásványainak feldolgozását. Ez is újabb húszévi munka volt, húszeszten-
dei munka eredménye az a könyv, amelyet az akadémia adott ki 1966-ban, 
sajnos, mindössze 1200 példányban, és most lássatok csodát, ez az 1200 pél-
dány tíz nap alatt úgy elfogyott, hogy tíz nap után akartam szerezni, mert a 
kapott 12 tiszteletpéldányomat már elosztogattam — végül a szüleimtől kellett 
visszakérnem azt a példányt, ami most az enyém. 

— Gyakran vitatkozom, hogy gazdag-e Magyarország ásványi nyersanya-
gokban. Sokszor azt mondják: szegény. Ez nem igaz. Közepesen ellátottnak le-
hetne nevezni. Ez azonban a nyersanyag. És ásványokban, esztétikailag szép 
ásványokban gazdag-e vagy szegény Magyarország? 

— Kimondottan szegény. Igazán szép ásvány Magyarországon nagyon ke-
vés helyen fordul elő, és e helyek közül első helyen áll Rudabánya, amelynek 
oxidációs zónájában, tehát a felszínhez aránylag közel utolérhetetlen szépség-
ben fordulnak elő másodlagos rézércek. Érdekes, Rudabánya vasbánya, az em-
ber azt hinné, hogy a másodlagos vasásványok azok, amelyek érdeklik a mine-
ralógust Rudabányán. Nem. Minimális mennyiségben fordul elő, mint a primér 
vasérc, a sziderit zárványa, a másodlagos rézérc, mégis, ezek a másodlagos réz-
ásványok azok, amelyek Rudabányát mint ásványlelőhelyet külföldön is is-
mertté teszik. 

— Drágáköveink nincsenek, de vannak-e féldrágaköveink? 

— Féldrágaköveink sincsenek. Díszítőkövek, azok vannak, a Tokaji-hegy-
ség alján jáspisok, azután ott van az obszidián, amelyet méltán számítunk ide, 
meg egy pár kvarcváltozat. Igazi drágakő nincs, de nem is volt soha. A régi 
Magyarországnak egyetlen egy igazi drágaköve volt, a nemesopál. Az tényleg 
az első osztályú drágakövek közé számított, és számít ma is. 

— Valamikor nagyon divatos volt, később hírét vesztette. 

— A nemesopálról az a buta babona terjedt el, hogy szerencsétlenséget 
hoz. Azt is megmondom, hogy miért terjedt el ez a babona. A nemesopál, ami 
tényleg nagyon keresett ékkő, drágakő volt, élénk konkurrenciát jelentett a 
Csehországban található egyik nemesgránátfélének, a piropnak. Ezért kellett a 
közkedveltségét megtörni a nemesopálnak. Esküvőm óta van meg nekem ez a 
nemesopál tű, és a feleségem tőlem az esküvőre egy nemesopál gyűrűt kapott. 
58 éve vagyunk házasok... 

— Van-e kapcsolat az ásványtan és a nyersanyagkutatás között? 

— De hiszen a nyersanyagok nagyrésze ásvány, és a geológusoknak, akik 
ezek után kutatnak, kell, hogy legyen ásványtani ismeretük. 
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— Nem elég az ő számukra, ha mikroszkopikusan ismerik az ásványokat? 

— Már a terepen meg kell ismerniök azt, amit kutatnak. Jantsky Béla, a 
Velencei-hegység feldolgozója azért találhatta meg a Velencei-hegységben a 
fluoritot, mert ismerte ezt az ásványt. És a legjobb bányageológusok, mint 
például az én kedves volt tanítványom, Pantó Gábor, egyben kiváló ásvány-
ismerők is voltak, mert másképp egyszerűen nem boldogultak volna a terepen. 

— Igaza volt-e Krennernek, amikor a magángyűjtőket nem szerette? 

— Nem volt igaza. A magángyűjtők, azok missziót teljesítenek. 

— Azzal, hogy a saját lakásukban eldugják az ásványt? 

— Szívesen mutogatják ők mindenkinek, aki kíváncsi rá. Nagyon ritka az 
olyan magángyűjtő, aki annyira féltékeny, hogy nem mutogatja a darabjait. 
Nem volt igaza Krennernek, mert — még egyszer hangsúlyozom — minden 
magángyűjtő kultúrmissziót teljesít. Az államnak soha sincs arra pénze, hogy 
minden útra elküldje az ő embereit, hivatalos gyűjtőútra, a magángyűjtő vi-
szont mindenhová elmegy, mindent felkutat, ahol reménye van, hogy gyűjthet 
valamit, és a legtöbb nagyon szép eredménnyel gyűjt, sok érdekes dolgot hoz 
be, talál meg. És minden múzeum végeredményben a magángyűjtőknek köszön-
heti a legtöbbet, a legszebb ajándékokat. 

— Mióta éltek ebben a lakásban? 

— 1945 óta. De én ezt nem lakásnak tartom, hanem otthonnak. És én ki-
mondhatatlanul boldog vagyok, hogy otthonom van. 

— Mi a különbség? 

— Az otthon, az személyiség. Mutasd meg otthonod, megmondom, ki vagy. 

— A saját otthonodban mire mutatnál rá, mint jelekre, amelyek ezt a la-
kástól megkülönböztetik? 

— A könyveimre, a képeimre, és arra a pár dísztárgyra, amit szereztem. 
Két dolog volt, amit én egész életemen keresztül gyűjtöttem, a kövek és a 
könyvek. Az ásványgyűjteményem olyan nagy, több mint kétezer darabból áll, 
hogy az nem férne el itthon, azt átadtam az egyetemnek, a szegedi ásványtani 
intézetnek a gyűjteménye tulajdonképpen az én gyűjtésem. 

— És ez épen megmaradt? 

— Negyvenszázalékos volt a háborús vesztesége. 

— És a könyveidben? 

— A könyvekben is volt veszteség, éspedig olyan ügyesen kiválogatva, 
hogy meg vagyok győződve, hogy egy másik könyvbarát volt az, aki megsza-
badított engem a könyveim egy részétől. 

— A képeitek? 

— Amikor Budapesten laktunk, látogatója voltam az úgynevezett vagyon-
mentő vásároknak. Ezek aukciók voltak, s amennyire szerény erszényemből 
telt, próbáltam itt képeket szerezni. Azt a Rippl-Rónait például így vásároltam. 
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Később, amikor — már mint professzor — Nagybányára látogattam, vala-
mennyiünk előtt ismert Nagybánya, nemcsak mint bányaváros, hanem mint a 
magyar piktúrának egyik igen-igen nevezetes városa, akkor ott is szereztem 
képeket. 

— Magyarország egyik kincsestárában vagyunk, kétezer ásvány közepette, 
Szegeden, a József Attila Tudományegyetem ásványtani tanszékén, Koch Sárv-
dor gyűjteményének termében. Mennyi időnek a gyűjtése van itt? 

— Nagy időnek, több mint háromnegyed évszázadnak. Itt tartom a ke-
zemben azt a darabot, amely az egész folyamatot elindította, amely hivatáso-
mat megszabta. Ez az a darab, amely a budai Kis-Svábhegyről származik. Ko-
csányon ültek a szemeim a gyönyörűségtől, édesapám rögtön megvette a da-
rabot, hazavittem, s attól kezdve rabja lettem az ásványoknak. 1902-ben szüle-
tett tehát a gyűjtemény, és utóbb, a sok, már említett kirándulás után, ame-
lyeket még fiatalon tettem édesapámmal, eljutottam a legjelesebb bányahe-
lyekre, a bánsági karsztvidékre, az Erdélyi Érchegységbe, azután a szatmári 
bányavidékre, a Gömör megyei bányákba. A gyűjtemény legnagyobb hányada 
— ez a fenti bányahelyekről már kikövetkeztethető — 1914 előtti. És ezeknek 
a bányáknak, ahonnan ezek a darabok származnak, jó része már nem is mű-
ködik. | 

— Beszéltünk már a fülöppitről. Van-e még olyan ásvány, amelyet Koch 
Sándor fedezett föl? 

— Több is van. A fülöppit mellett a kiscellitet, ez egy gyantaféleség, egy 
borostyánféleség, azután egy új bizmutásványt, és legutoljára a mátrait jutott, 
ez Gyöngyösorosziból származik. 

— Lehet-e még valahol a világon új ásványt találni? 

— Hogyne. 

— De hiszen már oly széles geológiai és ásványtani kutatások folynak 
több száz év óta, és különösen a huszadik században. Hogy bújik el még mirv-

dig egy ásvány a kutató szeme elöl? 
— Ne felejtsük el, hogy az ember még mindig a földkéregnek csak egy 

egész kicsi részén vizsgálódik. 10—12 kilométer a földkéreg vastagsága. Az em-
ber mindig mélyebbre és mélyebbre hatol, és mindig kerülnek elő újabb és 
újabb ásványok. 

— S ezekből nagy mennyiség van? Fülöppitből például? 

— És azt hiszem, már nincs is. Űjabb nem kerül elő. A csiklovait nevű 
ásványból pedig, amelyet a bánsági Csiklováról írtam le, szerény tudásom sze-
rint egy példány volt a Nemzeti Múzeum ásványtárában, ez is elégett 1956-
ban, úgyhogy már nincs belőle példány. 

— Tulajdonképp nem is bizonyítható a létezése? 

— Ahogy mondod. 

— Legutóbbi munkája Koch Sándornak az volt, hogy a több mint 30 év 
után hazakerült magyar koronát vizsgálta még. Milyen szempontból? 
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— Az én feladatom volt a magyar korona köveinek vizsgálata. 1938-ban 
egyszer már vizsgáltam a koronát, akkor is engem kértek föl a magyar szent 
korona köveinek vizsgálatára. Nem akarom mondani, hogy drágaköveinek, 
mert mai értelemben vett drágakő a koronán nincsen. 

— Hanem mivel van díszítve? 

— Elöl egy nagy zafír, de nem tiszta, nem átlátszó zafír, tele van zárvá-
nyokkal, nincs formára csiszolva, csak simítva és polírozva, hiszen a régieknél a 
köveknek elsősorban a nagysága számított, ők nem akarták a nagyságot azzal 
csökkenteni, hogy formára csiszolták. Hátul, ellenhelyzetben a nagy zafírral, 
egy kisebb zafír van, az már formára csiszolva, de az sem átlátszó kő. így ez 
se az, amit ma drágakőnek neveznénk. E két zafíron kívül elsősorban nemes-
gránátok, almandinok vannak a koronában — és két üveg. Ez a két üveg 
szemmel láthatólag később helyeztetett be, nem is illenek teljesen a keretbe, 
és a felületük teljesen le van kopva. így ha az ember ránéz a koronára, rögtön 
látja, hogy hopp, ezek nem lehetnek kemény drágakövek, mert homályos és 
kopott a felületük. És persze gyöngyök, meg egy rózsaszín turmalin... nincse-
nek itt nálam a jegyzeteim . . . 

— 40 év a katedrán, ebből 29 év Szegeden. A pedagógusok egy része szinte 
megátkozza a pályát, a másik része megáldja. Hogyan emlékszel vissza peda-
góguspályádra? 

— Csak úgy emlékezhetem, hogy százszor elölről kezdeném. Nálam ez nem 
pálya volt, nálam ez hivatás volt. 

— Miért jó tanítani? 

— Ha az ember valamit szeret, ha az ember valaminek örül, akkor azt 
mással is szereti közölni. Én a tanítványaimat mindig úgy tekintettem, mint 
egy nagy családot, akikkel szerettem volna megosztani az örömömet. Külön-
ben is, az ásványok annyira mellőzött tagjai a természetnek. A virágokat sokan 
gyűjtik, sokan szeretik, az állatokat sokan szeretik, az ásványokat az emberek 
nagy része egyáltalán nem ismeri. Hát én szerettem volna az ásványokat, ame-
lyeket annyira szerettem, megszerettetni másokkal is. Ez részben sikerült. 

— Tíz éve már, hogy nem tanítasz. Van-e valami kapcsolatod a régi ta-
nítványokkal? 

— Igen. Olyan kedvesek, hogy felkeresnek, nemcsak az itthoniak, hanem 
külföldről is, akik szétszóródtak, vagy akik külföldi megbízásból egy ideig dol-
goznak valahol, távoli földön, mint például Szurovy Géza. Megemlíteném né-
hány egészen kiváló régi tanítványomat. Budapesti magántanár koromban ott 
volt Kertai György olajgeológus, ott volt Panthó Gábor, a magyar bányahelyek 
kiváló geológus és geokémikus kutatója; ott volt Méhes Kálmán, aki kinn 
kutatott Afrikában. A szegedi tanítványok közül elsősorban tanszéki utódom, 
Grasselly Gyula akadémikus, azután Kriván Pál vagy Dank Viktor, a mai 
olajipar egyik vezető egyénisége. De még sokan foglalnak el vezető helyet a 
geo tudományokban. 

— Nevezetes tanártársaidról kérdeznélek még. Főleg azokra gondolok, 
akikkel a szegedi egyetemen együtt kezdtetek vagy együtt dolgoztatok egy 
ideig. 
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— A szegedi egyetemen legnevezetesebb tanártársam, persze, Szent-Györ-
gyi Albert. Mikor megalapítottuk a Szegedi Ifjúságot, a SZEI-t, akkor Szent-
Györgyi Albert volt a díszelnök, és én voltam a tanárelnök. 

— Mit csinált ez a társaság? 

— Kulturált Szegedet. A SZEI csinálta például a híres Hamlet-előadást, 
Szent-Györgyinek az égisze alatt. Szegedi egyetemi hallgatók előadták Shakes-
peare Hamletjét, olyan óriási sikerrel, hogy az előadást meg kellett többször 
ismételni. Folyóiratot adtak ki, és múzeumokat látogattak. 

— Mindezt az 1940-es évek első felében... 

— . . . egész 44-ig. . . 

— ... elég nehéz politikai körülmények között... 

— . . . nagyon nehéz politikai körülmények között . . . 

— Kikkel dolgoztál még együtt? 

— Tanártársam volt itt a karon Riesz Frigyes, a magyar matematikának 
kiemelkedően nagy alakja, Bruckner Győző jogász, a magyar organikus ké-
miának egyik legkiválóbb képviselője, Ábrahám Ambrus, Greguss Pál bota-
nikus, Rédey László szintén a matematikának a kiválósága . . . 

— Sík Sándor is tanított Szegeden. Volt vele kapcsolatod? 

— Volt kapcsolatunk, éppen a SZEI révén, mert Sík Sándor is gyakran 
szerepelt a SZEI-ben előadásaival. Sík Sándor előadásaira olyan rengetegen 
jöttek, hogy nemcsak a nagytermet, az auditórium maximumot töltötték meg, 
de a lépcsőház, a folyosó is tele volt hallgatósággal, az előadást meg kellett 
ismételni. 

— Szegedi működésed során mindig csak köztanár voltál? 

— Sajnos nem. Hét tanéven keresztül dékáni tisztet viseltem. Sose szeret-
tem az adminisztrációs munkát, sokkal jobban szerettem, ha az intézetben dol-
gozhattam, de a karnak és a minisztériumnak a bizalma három ízben fordult 
felém, egyszer egy esztendeig, és kétszer egymás után három esztendeig. 

— A felszabadulás előtt vagy után? 

— A felszabadulás után. Azt az egyet megmondhatom, hogy 56-ban is én 
voltam a dékán. 

— Nem lehetett túl könnyű. 

— Szerencsére csak két hétig feküdtem utána idegkimerültségben . . . 

— Térjünk vissza inkább a „kövekhez"... E gyűjteményben milyen rend 
szerint vannak az ásványok elhelyezve? 

— Az ásványokat genetikai rendszerben helyeztem el. Genetikát, említet-
tem volt, vagyis az ásványok keletkezésének tudományát Magyarországon én 
adtam először elő, és mindig szorgalmaztam, hogy a Nemzeti Múzeumnak a 
régi, nagy gyűjteményét, amely sajnos megsemmisült 56-ban, ne raktárszerűen 
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kezeljük és ne rendszertanilag állítsuk ki, hanem legalább egy részét genetikai 
szempontból. Nem sikerült elérnem. Na, itt aztán megvalósítottam. 

— Amikor a genetikát bevezetni próbáltad a magyar tudományban, nem 
találtál egyetértésre a szakmában? 

— Hát nem. Az emberek a megszokott rendtől nagyon nehezen térnek el. 
De aztán tudomásul vették, és ma már egészen magától értetődő, hogy az ás-
ványtanban a genetika igen-igen fontos tényező, és az egykor oly hihetetlenül 
unalmas és hihetetlenül fárasztó geometriai kristálytan, amellyel minket egy 
fél éven keresztül egyre jobban gyötörtek, ez egyre jobban visszaszorul. 

— A Föld kérgében az ásvány egyszer megszületik. Utána többé nem vál-
tozik. ' ; , | : | j 

— Itt a tévedés. Az ásvány nem él, de változik. Az ásvány sem állandó. 
Mert abban a pillanatban, mihelyt az ásványok nem változnának, hanem ál-
landóak maradnának, megszűnne a földi szerves élet is. Hiszen a növények, 
majd pedig a növényekből táplálkozó állatok nemcsak levegőt, oxigént és desz-
tillált vizet igényelnek, hanem igényelnek még ezen kívül legalább 12 elemet, 
amely nélkülözhetetlen számukra, mint a foszfor, a vas stb., s ezeket mind a 
talajból veszik, a talajba viszont az ásványokból kerülnek. Tehát a szervetlen 
kéreg, az ásványvilág nemcsak támaszt ad a növényvilágnak, de táplálékot is. 

— Amikor a biológiában genetikáról beszélünk, nemzedékek egymást vál-
tására gondolunk. Hasonlóan az ásványok világában? 

— Talán valami hasonlóság van. Az ásványvilágban a genetika jelenti az 
ásványok keletkezését és az egyszer keletkezett ásvány változását. 

— Egymásba átalakulását? 

— Egy ásvány nem állandó, hanem a levegő oxigénjének, kéndioxidjának 
stb. hatására változik, bomlik. És a bomlástermék, az egy más ásvány. S az ás-
ványoknak a bomlása, a változása szüli az elemeknek azt a tömegét, amely a 
vízbe kerülve táplálja a növényvilágot és azon keresztül az állatvilágot. 

— Búcsúzunk... 

— Kitettem ide néhány ásványt. Nem mondom, hogy a kedvenceimet, 
mert én minden ásványt egyformán szeretek. De ezek olyan szépek, hogy talán 
a laikusokat is érdeklik. Itt van pénldául ez az antimonit-csillag. Az antimonit-
sugarak úgy helyezkednek el, hogy csillagot imitálnak. Itt van ez a „madár-
fészek". Nemcsak szép, hanem igen értékes darab is. Mondanom se kell, hogy 
ezek a kicsi tojások benne voltak, amikor egyik legkedvesebb tanítványom, Ker-
tai György ezt a darabot találta. Itt van ez az érdekes Selmecbányái kvarc, tes-
sék megnézni: két generáció, az első generáció adja a nyelet, a másik generáció 
adja a nyélen a vastagabb kristályt, a német jogarkvarcnak nevezi, én a ma-
gam részéről dúcos kvarcnak neveztem el, mert emlékeztet a galambdúcra. Itt 
van ez a csodálatosan szép másik antimonit. Sugaras-rostos voltával és ragyogó 
fényével igazán csodálatra méltó szépségű darab. Itt van ez a példány korondi 
forráskő gélpirittel, mint egy pompás intarzia, úgy fest, díszkőnek lehetne 
használni, valószínűtlenül szép. És itt van gyűjteményem egyik legérdekesebb 
darabja, az ezüstnek a telluridja, a hessit nevű ásvány, melynek ez az Erdély-
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bői származó példánya az egyik ismert legnagyobb hessitkristály. Itt jár t egy 
amerikai kolléga, megnézte, és azt mondta, hogy abban a pillanatban letesz 
érte 500 dollárt. Hát, mondom, ne fáradjon. Jó ez a darab itt is, nekünk. Vagy 
nézzük ezt az újabb antimonitot, hát nem egy fenyőerdőre emlékeztet? Az ás-
ványoknál nemcsak a forma, az alak, a fény, a szín az, ami megkapó, hanem 
az a hihetetlen variabilitás, ami az ásványok világában van. Két darab ugyan-
az az ásvány, ugyanarról a lelőhelyről. De nem kettőt, húszat, ötvenet tudnék 
mutatni, és mind más. És az egyik szebb, mint a másik. Ezek után ne csodál-
ják, hogy az ásványok világa, immáron több mint háromnegyed évszázada, 
annyira közel áll szívemhez, és közel is fog maradni addig, ameddig élnem 
adatik. 

BELICZAI MÁRIA RAJZA 
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